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Christianshavneren
bydelsavis

e-mail: christianshavneren@beboerhus.dk
www.christianshavneren.dk

Avisen   omdeles til alle 
brevsprækker på Christi-
anshavn, incl. Holmen og 
Christiania. Den kan også 
hentes i Beboerhuset og på 
Biblioteket.

Redaktionen består af 
aktivister og har ingen fast 
træffetid.
Kontakt os og vi kommer 
tilbage for aftale af møde 
o.a.

Tlf. 3257 8890
Konto 1199 0001393758
CVR nr. 53 39 99 59
email:
christianshavneren
@beboerhus.dk

Avisens formål er at 
oplyse og skabe debat om 
hvad der foregår i bydelen. 
Udgives af avisgruppen,
grundlagt i 1983.
Indlæg og annoncer kan læg-
ges i avisens postkasse i
Beboerhuset, 
Dronningensgade 34, 
1420 Kbh. K
Eller naturligvis sendes 
elektronisk, se til højre her-
for.

Tryk Trykkompagniet
oplag 7.500

Anvar Tollan 
Poul Cohrt 
Ole Ullby
Marie Markus  
Jane Lytthans 
Jette Nielsen
Rigmor Winthrop
Sidsel Winthrop
Caroline Borg

Redaktion af dette 
nummer:

(ansv.)

Produktionsplan 2014
Deadline 
annoncer Omdeles

Deadline 
stof Udgave

 3 April  20. marts 22. marts 27. mar.- 30.mar.
 4 Maj  24. april 26. april   1. maj -  3. maj
 5 Juni  21. maj 23. maj 30. maj -  1. juni
 6 September 21. august 23. august 28. aug.- 30. aug.
 7 Oktober 25. sept. 27. sept.   2. okt. -  4. okt.
 8 November 23. oktober 25. oktober 30. okt. -  1. nov.
 9 December 20. november 22. november 27. nov- - 30. nov.

HuskAt

Christianshavns Seniorklub
Oplevelser for 60+

Flere informationer her:
www.christianshavns-seniorklub.dk>

Kontakt: > 
kontakt@christianshavns-seniorklub.dk
Kirsten Mortensen, tlf.: 24 22 87 42 >

MILJØBILEN KOMMER:
den 17. marts på Christianshavn Torv, altid den 3. 
mandag i måneden.

Og traditionen tro kommer fastelavnsrytterne lørdag den 
1. marts. De vil være ved Lokalhistorisk Arkiv, det lille 
vagthus Torvegade 75 kl. 14.55, Super Brugsen 15.10, 
Christianshavns Beboerhus 15.25, KanalBodega 15.40, 
Fingerbøllet 15.55, Eiffel Bar 16.05, Café Høvlen 16.25 og 
slutter af på Christiania 16.40.    Skål

Fastelavn

Dagen efter: søndag den 2. marts holder Christianshavns 

og store børn. Det begynder kl. 13.00 i Dronningensgade 34.

fotoet her stammer fra 2010 hvor sneen lå tykt i Torvegade. 
foto: Marie Markus

Din Betjent på Christianshavn 
står foran en mindre udskiftning, da politiassistent Vivi 
Wøldike går på barsel. I stedet vil politiassistenterne René 
og Trine overtage arbejdet. Begge kommer med tidligere 
erfaring fra lokalpolitiarbejdet og glæder sig til at tage fat.

Din Betjent på Christianshavn har været aktive i lidt over 
1½ år og i den periode er der blevet knyttet gode kontakter 

håber vi fortsætter fremover. 
   Din Betjent er lokale politibetjente, der skal bringe borgere 
og politi tættere på hinanden og styrke trygheden lokalt, 
igennem dialog og samarbejder i lokalområdet.

Du er altid velkommen til at kontakte Din Betjent på Chris-
tianshavn på tlf. 7258 8037, samt via Email: kbh-Amager-
Dinbetjent@politi.dk
   Hvis du skal anmelde et indbrud, hærværk, færd-
selsuheld eller lignende,  skal du dog ringe 114. 
   Har du brug for akut udrykning skal du stadig ringe 112. 

Læserbreve og -fotos
Vi modtager meget gerne uopfordrede læserindlæg, disse 

må dog max. være på 1.500 anslag, inklusive mellemrum. Er de 
længere risikerer man at redaktionen redigerer. 
     Vi beder indtrængende skribenterne om at skrive i helt al-
mindelig, fortløbende brødtekst, altså kun tvungent linieskift 
ved nyt afsnit. Er indlæggene lay-outet i en eller anden grad, 
kan det give store problemer, da vi har nogle spalterammer som 
skal overholdes.

Læserbreve må ikke indeholde personlige angreb på navn-
givne medborgeres private forhold, men gerne politisk debat, 
meningsudvekslinger, oplysninger om forhold der forekommer 
en urimelige osv, osv.

jpeg og ikke under 1 megabyte.
Tusind tak, redaktionen

Õ(¾»²¸¿ª² Ô:»®

Bibliotekernes 
arrangement varer fra 
1. marts til 7. marts

Hent en folder på 
Biblioteket og opdag 
de fantastiske tilbud

OBS! OBS!
Ændret dead-line på juniavisen
Pga Kr. Himmelfart( 29. maj) bliver dead-line 21.maj kl. 16 
for annoncer og 23. maj kl. 14 for stof.

Tonny, gammel 
”A’ mardreng”-
og hedengangen 
fodboldtræner 
for Fremad 
Amager, kunne 
lørdag d. 1- feb-
ruar fejre 10 års 
jubilæum som 
ejer af vært-
shuset Stærkod-
der.   
   Festlig dag med 
dejligt smørebrød 
skyllet ned med 
fadøl eller direkte 

og musik blev 
udført af vores 
lokale spillemand 
”Morten Murer” 
samt tililende 
sanglærker med ærmerne fulde af smædeviser, udført 
af hæse stemmer fra tenorer til basser som forsøgte at 
ramme kammertonen.

tekst og foto: jesper

tegning: Louise og Marie

Nej vel, det er næppe det lille, fredelige krebsdyr der farer 
så voldsomt frem mod bænkene på Volden.  
   Men vinteren over er der begået meget voldsomt hærværk 
mod de smukke københavnerbænke.  Nogen har fundet 
det morsomt at fjerne både sæder og ryglæn. Det er rigtig 
ærgerligt og mon hærværksfolket har tænkt på at udgiften 
til udbedring af skaderne vil falde på skatteborgerne, altså 
enten skal deres forældre betale mere i skat eller og så skal 
man tage pengene fra et andet sted, måske socialvæsenet?

Tekst og foto: Marie Markus

Bænkebidere ?

Til lykke! 10 års 
jubilæum i værtshuset 

Stærkodder

Tårnet åbner efter vintersøvnen lørdag den 
1. marts kl. 10, gratis adgang på åbningsdagen.

8. marts - 
Hvem er Christianshavns 
sejeste kvinder anno 2014?
For femte år i træk er webkanalen christianshavnskvar-
ter.dk på jagt efter Christianshavns sejeste kvinder. 
   Christinashavnskvarter.dk vil atter i år bruge kvinder-
nes dag, den 8. marts, til at 
sætte fokus på nogle af bydel-
ens skønne, interessante, 
skrappe og dygtige kvinder.
   DU kan indstille, hvem 
det skal være – måske din 
nabo, dine ungers pædagog, 
din lokale handlende, din 
lokaludvalgsrepræsentant, 
din bibliotekar eller en lokal 
kunstner. Du kan indstille 
alle, du synes, har gjort en 
forskel. Det kan være den 
store, synlige indsats for 
bydelen – eller de mere usy-
nlige, dagligdags handlinger, 
der får tilværelsen til at hænge sammen.

begrundelse senest 5. marts. Skriv til karen@christian-
shavnskvarter.dk

Fra den 8. marts kan du se de otte udvalgte kvinder portræt-
teret på christianshavnskvarter.dk 

Læs christianshavnernyheder på nettet
www.christianshavneren.dk

mailto:christianshavneren@beboerhus.dk
http://www.christianshavneren.dk
mailto:@beboerhus.dk
http://www.christianshavns-seniorklub.dk>
mailto:kontakt@christianshavns-seniorklub.dk
mailto:Dinbetjent@politi.dk
http://www.christianshavneren.dk
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Vi har et bibliotek, en idræt-
shal og 2 militære etablisse-
menter. En opera og et teater 
ligger også i bydelen. Hertil 
kommer lejlighedsscener. 
Landets største børne- og un-
gdomsfacilitet er under op-
førelse. Vi har 1 kollegium, 
4 museer, et vekslende antal 
gallerier, hvoraf nogle højt 
anskrevne og 4 faste spillest-
eder. Bydelen rummer også 
2 kirker og 4 privatdrevne, 
sociale tilbud. Hertil kom-
mer, at Christianshavn har 

Vidste du det?
Facts om Christianshavn

Et kort over Christianshavn - “udenværkerne” - Trekroner 
og Middelgrunden - antydes i den nordlige del af kortet.

Skoleområdet.
Vi har 964 skolesøgende 

børn

Christianshavn blev grund-
lagt af Christian 4. Som 
fæstnings- og handelsby 
i 1619. I 1639 blev byen 
selvstændig købstad, men 
genindlemmet i København 

sin egen repræsentation i det 
politiske system i form af 
Lokaludvalget.

Christianshavn er – måske 
lidt overraskende – en ar-
ealmæssigt stor bydel. Are-
alet er på i alt 3,7 km2, 
inkluderet Refshaleøen, 
Margretheholm og en del 
af Christmas Møllers Plads. 
Christianshavns største ud-
strækning – i luftlinie – er 
godt 4 km, excl. søforterne, 
idet Middelgrunden og Trek-

roner også hører til området.
Bydelen har (i skrivende 
stund) 11.143 indbyggere, 
der fordeler sig på 5.785 
husstande. Disse indbyg-

en gennemsnitsindkomst 
på godt 303.000 kr om året 
overgås vi kun af Indre By 
blandt de 12 LU-områder. 
Befolkningstrukturen er ret 
alm., dog har vi en lille un-
derrepræsentation af enlige 
m. 62% mod 64% for byen 
som helhed. Til gengæld har 

(18,6% mod 16,3% for hele 
byen). Aldersfordelingen 
svarer til byen som helhed, 

ældre i det ”gamle” Chris-
tianshavn – men her ligger 
Voldboligerne jo også. Tal-
lene er oplyst af kommunens 
statistiske kontor.

Til at betjene disse indbyg-

der fordeler sig på én met-
rostation, 6 busruter (deri 

1 havnebus) og et tæt, men 
forældet vejnet. Hertil kom-
mer adskillige km kajplads. 
Bortset fra Torvegade, der 
blev udvidet i 1930´erne, 
er Christianshavns vejnet 
– især i det indre Christian-
shavn - præget af at være 
designet til den langt ringere 
trafik i 17- og 18oo-tallet. 
Sammen med Kløvermarks-
vej, fsva den NV-lige del af 
Christianshavn, er Torve-
gade eneste adgangsvej til 
Christianshavn. Der er dog 
også et par små gangbroer 
over Stadsgraven. Tilkørsel 
ad Langebrogade er spærret 

Christianshavn er præget 

rainet, Christiania og de 
mange gennem 1970´erne 
og 80´erne sanerede gårda
realer bragte en ende på 
det slumpræg, store dele 
af bydelen havde fået op 
igennem industrialiserin
gen – men gjorde også nogle 
hjemløse.

Af fællesfaciliteter byder 
Christianshavn på 2 skoler, 
1 gymnasium og 3 højere 
uddannelsesinstitutioner. 

Christianshavn Byvåben fra tiden som købstad. Mottoet betyder 
noget i retning af : “Bestræb dig altid til det fælles bedste” - og det 
kan jo også bruges idag!

Voldboligerne
Vi har 1.709 
pensionister

Refshaleøen
hvor Melodi Grand Prix 

afholdes

Refshaleøen

Erdhehlgraven
“Fredens Havn”

Margretheholm
forventes at nå 2500 

boligerboliger

Busslusen

kreative erhverv, reklame, 
kommunikation, arkitek-

har dog nok hovedparten af 
handelen udenfor bydelen. 
Detailhandelen byder på 
4 supermarkeder, 3 store 
bagerforretninger og rigtig 
mange specialforretninger – 

dog ikke slagter. Til gengæld 
er der ingen mangel på de-
sign- og modebutikker. På 
Børnehusbroen tager en 

Hertil kommer et bygge-
marked på Christiania.

Så bortset fra ældreboliger/

plejehjem er Christianshavn 
såmænd mere velforsynet 
(og selvhjulpen) end mange 
provinsbyer. Nærheden til 
hovedstaden spiller jo også 
ind – nogle af de store insti-
tutioner har jo nok landsdæk-
kende sigte.

poul.



Christianshavneren nr. 2 / Marts  20144

Som Brugsens kunder vil 
have bemærket, er de alm. 
indkøbskurve forsvundet. 
Man kan kun vælge imellem 
gulvkurvene, der trækkes efter en 
som en modvillig hund – og hvor 
varene enten skal kastes ned eller 
lægges ved mange løft (skidt for 
folk med ryg- og benproblemer 
– eller også kan man stadig 
(mod kontant pant – modsat 
andre forretninger) få en egl. 
indkøbsvogn.

 Hundevognene skal også løftes 
op for at lægge varerne på båndet. 
Skidt igen for de besværede.

Lad os få de alm. kurve igen – de 
er så praktiske, når man kun skal 
have få ting! Husk – Brugsen er 
kundernes egen butik.

poul

Egentlig ville jeg gerne blot 
kunne sige, at jeg glæder 
mig til at samarbejde med 
Venstres nye medlem af 
Socialudvalget Karina Rohr-
berg Jessen om at tage ud-
fordringerne op for vores 
svageste københavnere. Men 
Karina Rohrberg Jessen 
svinger kniven over nogle 
af de svageste mennesker i 
København, så jeg kun kan 
tænke ”føj!”. I læserbrev i 
lokalavisen skriver hun, at 
hun hellere vil hjælpe de 
handicappede end de uden-
landske hjemløse. For der er 
ifølge Venstre ikke plads til 
at hjælpe alle de svageste i 
København. Kun de med 
cpr-nummeret i orden. Kun 
de vi bekvemt kan hjælpe, 
fordi der er en lovgivning, 
der baner vejen.

Venstre liner altså hårdt 
op: De handicappede frem 
for de udenlandske hjem-
løse. Situationen er, at vi 
må, skal og gør rigtig meget 
for at hjælpe den første 

debat & læs

Gi´ mig en kurv……

...mon ikke brugsen kan 

Det er ikke enten handicappede eller 
udenlandske hjemløse – det er både og!

Taxaholdepladser inde på 
Staden!?

Prinsessegade er som 
bekendt farlig, undtagen 
lige i den uge én gang 
om året hvor Christiania 
holder lukket, og hvor 
der hersker en vis fred i 
gaden.

Det skal indrømmes, at det 
ikke kun er bilister på vej 
til hashmarkedet, der kører 
hensynsløst. Men et prob-
lem, der udelukkende har 

fra hashmarkedet, er de tre-

døgnets timer holder ulovligt 
halvvejs oppe på cykelstien 
ud for Christianias hove-
dindgang, og som skaber 
farlige situationer for den 

cyklisterne. 

Færdselspolitiet melder, 
at de har givet masser af 

men lige meget har det hjul-
pet. 
   

På borgermødet den 6. 
november sidste år, hvor 
teknikere fra Kommunens 
trafik- og miljøforvaltning 
var til stede, blev der ikke 
fundet nogen løsning.

Foreningen Christiani-
as Naboer, der består af 
repræsentanter for en række 
beboerforeninger og institu-
tioner i Christianias nab-
olag, har drøftet, hvad man 
kan gøre ved problemet. 

Vi har kigget på en række 
steder, hvor man kunne 

-
holdepladser, og hele tiden 
ud fra den forudsætning at 
det skal være et sted, der 
ikke ligger alt for langt fra 
Pusherstreet, som er den 
magnet, der tiltrækker folk. 
Ligeledes skal det være et 
sted, hvor der ikke er bol-
iger, som vil blive generet af 

holder i tomgang. 
   

Vi har overvejet, om man 
-

ladser i Bådsmandsstræde 
ud for Rockerborgen. Men 
vi er endt med at afvise den 
mulighed, fordi masser af 
skolebørn, gymnasieelever 
og børn til institutionerne 
samt brugere af CIK og 
fodgængere på vej til og 
fra Christ iania færdes 
i krydset Prinsessegade-

Bådsmandsstræde, hvor der 
allerede nu dagligt opstår 
mange farlige situationer 

vi ønsker ikke at gøre dette 
kryds endnu farligere.
   

Vi har også overvejet at 
-

holdepladser i Palmehaven, 
der er det smalle, træbevok-
sede areal langs Prinsesse-
gade imellem Refshalevej 
og Psyak (nær busstoppest-
edet), og som ejes af det 
offentlige. Men denne idé 
droppede vi, da den blev 
mødt med vrede protester 
fra beboerne i Firkanten, 
der påpegede, at det ikke er 
rimeligt, at Christiania skal 

på omgivelserne. 

Vi var også selv kede af 
at skulle anbefale at fælde 
træer for at give plads til 

ikke er for mange træer i 
bydelen. Så det var med en 
vis lettelse, at vi opgav den 
plan.
   

Dernæst drøftede vi mu-
-

holdepladserne på Refsha-

forvejen kaotisk, og den bliv-
er det ikke mindre, når den 
nye kæmpestore børneinsti-
tution på Trekantsgrunden 
på hjørnet af Prinsessegade 
og Refshalevej om få år står 
færdig, og forældrene kom-
mer i bil for at hente og 
bringe deres børn. Så den 
plan droppede vi også. 
   Vi ser derfor kun den mu-
lighed, at myndighederne 
forhandler sig frem til den 
løsning med Christiania, 

-
drettes inde på Staden med 
ind- og udkørsel mellem 
Loppebygningen og Rosen-
huset (over for Christian-
shavns Skole). Det er trods 
alt først og fremmest besø-
gende og kunder til Chris-

-
erne, og det er urimeligt, at 
Christiania fortsat skal tørre 
denne ulempe af på naboerne 
og på den gennemkørende 

   
Vi håber selvfølgelig, at 

Christiania vil vise sig im-
ødekommende over for et så 
rimeligt ønske fra naboerne, 
selv om løsningen vil stride 
mod det hellige princip, at 
Staden er bilfri. 

Vi mener, at tiden er løbet 
fra det princip, som kunne 
være ganske rimeligt den-
gang i de glade hippiedage, 
hvor christianitterne var 
fattige og ikke ejede biler. 
Men i vore dage har christi-
anitterne jo en stor bilpark 
parkeret først og fremmest 
på Refshalevej (foto). 

Derved belaster de det 
fælles vejnet lige som alle an-
dre bilejere, og vi appellerer 
derfor til dem om at vise 
samfunds-sind og tage ans-
var for en af de store gener, 
som hashmarkedet påfører 
den omgivende bydel. 

    

    

CAs Naboer

gruppe. Men den anden 
gruppe må vi som kommune, 
på grotesk vis, ikke hjælpe. 

husly og mad via støtte fra 
bl.a. staten, altså stadig for 
skatteborgernes penge, men 
fra en anden kasse. Derfor er 
det, at Socialdemokraterne 
vil have et transitrum. For 
vi vil ikke lukke øjnene for, 
at der er problemer for ca. 
20 pct. af de mennesker, der 
kommer til Danmark årligt. 

er altså hjemløse og har det 
så dårligt fysisk og psykisk, 
at det er ren overlevelse. De 
har ingen identitetspapirer, 
ingen at vende hjem til, intet 
at klare sig for.

Socialdemokraterne siger 
ikke enten de handicappede 
eller de udenlandske hjem-
løse. Socialdemokraterne 
siger både og. De handi-
cappede tilsidesættes på 
ingen måde til fordel for 
de hjemløse. Vi har res-
sourcer til begge gruppe. 

København har en sund 
økonomi, som vi arbejder på 

særligt fokus har vi sat på 
de socialt udsatte. Det være 
sig handicappede, der skal 
have en god hverdag. Eller 
udenlandske hjemløse, der 
burde kunne få hjælp til et 

mennesker, som Venstre vil 
lade i stikken med deres 
fremmedfjendske tilgang. 
Det er almindelig mennes-
kelighed også at hjælpe de, 
der ikke har lovgivningen på 
deres side.

Venstre indskrænker 
Københavns rummelighed 
ved at køre frem med en 
indskrænkethed af værste 
skuffe. Så det er med nogen 
malurt i bægeret, at jeg ser 
frem til samarbejdet med 
Venstres Karina Rohrberg 
Jessen.

ha

Af Henrik Appel (S), medlem af 
Borgerrepræsentationen og Socialudvalget
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Indledningsvis tak for din 
mail. NCC har gennem 
de sidste par år, brugt 
mange kræfter på real-
isere projektet Krøyers 
Plads i tæt samarbejde 
med beboerne i området. 
Til formålet er bl.a. stiftet 
en lokal følgegruppe, som 
vi holder møder med ca. 
hver 6. uge.

Der er derfor vigtigt for os 
fortsat at modtage input om 
de påvirkninger byggeriet 
giver lokalområdet, så derfor 
mit indledende ”tak”.

Som svar på dine spørgsmål 
kan jeg oplyse følgende:

-   Ved indgåelse af aftale om 
jordkørsel, blev det allerede 
i foråret 2013, indskær-
pet over for vognmands-

holde standby i området 
fra Vermlandsgade til Ref-
shaleøen. Vi har i dag påtalt 
forholdet over for entre-
prenøren, hvorfor vi for-
venter at forholdene bedres 

Jeg er borger i køben-
havn med bopæl i Strand-
gade på Christianshavn. 
Som du og din forvaltning 
er klar over, foregår der 
i disse måneder et meget 
stort nybyggeri af ejer-
lejligheder på Krøyers 
Plads.

Krøyers Plads ligger som 
bekendt på en ø med fast 
forbindelse til Christian-
shavn via Wilders Bro og 
Strandgade. Strandgade 
er lige som de øvrige cen-
trale dele af Christianshavn 
etableret i slutningen af 
1600-tallet gennem in-
dramning med pæle og op-
fyldning, og er derfor en rela-
tivt skrøbelig konstruktion.

I forbindelse med trans-
porten af byggematerialer 
til og fra det igangværende 
byggeri på Krøyers Plads, er 
der i disse uger og måneder 
en massiv gennemkørsel af 
meget store og tungt lastede 
lastbiler i Strandgade og 

foregår primært i morgen og 
dagtimerne og beløber sig 

-

Jeg er selv cyklist, så jeg 
ved, hvor dejlig farten 
ned ad Knippelsbro mod 
Christianshavn og forbi 
busstoppestedet først 
på Torvegade, er. 

tilbage for passagerer, der 
skal AF bussen, men der 
skal af og til også pas-
sagerer PÅ bussen. 
skal af og til også passkal af og til også pas

Og hvilken strategi skal 
man så vælge for at komme 
PÅ bussen? 
man så vælge for at komme man så vælge for at komme 

Man kan stå på fortovet, 
tæt på cykelstien, og sende 
desperate signaler t il 
buschaufføren, som ikke 
sjældent ignorerer dem 
og kører forbi. Dette nok, 
fordi vedkommende ikke 
bemærker, at der ikke er 
fri bane til at krydse den 
smalle cykelsti, hvor det 

Hvordan kommer man PÅ 
bussen?

alligevel ofte lykkes cyklis-
ter at køre tre ved siden af 
hinanden. 

Man kan, når bussen 
skimtes, og der er fri bane, 
med dødsforagt stille sig ud 
på cykelstien helt tæt på 
kørebanen. 

Her står man lidet synlig - 
ikke mindst i den mørke tid. 
Man kan blive ramt af bus-
sen, men mere sandsynligt 
af en maverick-cyklist, der i 
overhalingssporet yderst på 
cykelstien uden hensyntagen 
til andre end sig selv, drøner 
forbi de andre cyklister.

Man kan råbe til cyklis-
terne og få arrogante be-
mærkninger tilbage.

Man kan skrive til Movia 
og efterlyse et helle – som på 
Torvet – hvor passagererne 

kunne stå. Svaret var: Ikke 
deres bord. Det er kom-
munen.

Sagen er nok, at det på 
stedet er vanskeligt at skabe 
mere plads, og dermed ses 
der stort på trafiksikker-
heden. Hvem ved noget om 
dette problem? Lokaludval-
get? Lokalrådet? Jeg kan 
ikke være den eneste, der 
ikke kan komme PÅ bussen.
ikke være den eneste, der ikke være den eneste, der 

Maj-Britt Kent Hansen

inden for 1 - 2 dage.
-   Wilders Bro kan holde til 
den belastning som dikteres 
af færdselsloven. Jordbilerne 
overskrider ikke belastnin-
gen, såvel som de biler der 
kommer med betonelement-
er, ditto holder sig under 
de tilladte belastninger. Da 
NCC selv har været betæn-
kelige ved broens tilstand, 
har NCC for egen regningen 
forud for byggeriets opstart, 
fået udarbejdet en rapport 
af COWI som dokumenterer 
at broen kan holde til den 
krævede belastning. Som 
konsekvens af rapporten, er 
den maskine der har ram-
met pælene blevet sejlet til 
og fra øen.
-    NCC har grundigt un-
dersøgt mulighederne for at 
sejle jorden bort. Da jordens 
forureningsklasser har vist 
sig at være meget differ-
entieret, har vi dog efter 
grundige overvejelser måtte 
erkende at vejtransport var 
den eneste realistiske mu-
lighed. Alternativt skulle vi 
have et større antal pramme 

Kære NN
liggende i Københavns Havn 
for at sejle jorden til forskel-
lige modtagere, afhængig af 
den forurening som de en-
kelte jordstykker indeholder 

-
entering i små portioner af 
30 ton, eller en terning på 
ca. 2,6 x 2,6 x 2,6 m). En-
kelte portioner skal køres 
så langt som til Køge, mens 
andre portioner som f.eks. er 
rene sandmaterialer, køres 
til genanvendelse på større 
igangværende anlægspro-
jekter.
-    Arbejdet med bortkørsel 
af jord forventes afsluttet 
om knap 2 mdr., dvs. umid-
delbart før påske.

Oplever du eller de øvrige 
beboere fortsat gener i denne 
eller anden sammenhæng, er 
du meget velkommen til at 
skrive igen.

Med venlig hilsen/
Best regards

Peter Riber
Senior Kontrakt Chef

Østerbrogade 224
2100 København Ø
Tlf.: 60 92 71 91
Dronningensgade 46
1420 København K
Tlf.: 60 92 71 21

Høreapparater fra Interton

Avancerede høreapparater til tilskudspris

Ý¸¿®´±¬¬» Í±³³»®

drede daglige gennemkørsler 
af meget store lastbiler. I 
spidsbelastningerne kan 
man fra min bopæl observere 
op til otte lastbiler samtidigt 
i Strandgade og på Wilders 
Bro (se billed dokumenta-
tion). Som beboer i denne, en 
af Københavns smukkeste og 
bevaringsværdige gader, kan 
man ikke undgå at bekymre 
sig for, om gaden og broen er 
egnet til, og kan bære denne 
form for transport. Derfor 
håber jeg at du vil være be-
hjælpelig med besvarelsen 
af nedenstående spørgsmål:

1) Er der i forbindelse med 
byggetilladelsen til byg-
geriet på Krøyers Plads 
givet eksplicit tilladelse til 
omfattende tung transport 
gennem Strandgade og over 
Wilders Bro?

2) Er der i forbindelse med 
byggetilladelsen og en even-
tuel tilladelse til transport 
gennem Strandgade og over 
Wilders Bro indhentet en 
ingeniørvurdering/beregn-
ing af, hvorvidt gaden, de 
omkringliggende bevarings-

værdige bygninger og broen 
kan bære den planlagte 
transport?

3) Er der i forbindelse med 
byggetilladelsen og budget-
teringen af byggeriet afsat 
midler til at udbedre sæt-
ningsskader og lignende i 
Strandgade, de omkring-
liggende bygninger og Wil-
ders Bro, eller vil sådanne 
udbedringer, i fald de bliv-
er nødvendige, skulle af-
holdes af kommunen og 
bygningernes ejere?

Jeg har stor tillid til din 
og din forvaltnings kompe-
tencer og vilje til at sikre 
byens og de lokale beboeres 
interesser, og ser frem til et 
snarligt svar, da der skal 
handles hurtigt, hvis vi står 
over for et akut problem.

Med venlig hilsen

Joakim Quistorff-Refn

Strandgade 27D, 2.
1401 København K

Kære Morten Kabel, Teknik- 
og Miljøborgmester
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Nyt fra

Christianshavns Lokaludvalg er nedsat af borger-
repræsentationen efter indstillinger fra lokalområdet. 

-
tation (inkl. nogen lokal myndighedsvaretagelse) og er 
især bindeled mellem bydelens borgere og rådhuset.

Nu nærmer tiden sig, hvor 
det siddende Lokaludvalg 
går af: Der er nyvalg 6. 
Marts (i Hal C) og 26. Marts 
konstituerer et nyt Loka-
ludvalg sig. Det må derfor 
være tid for et tilbageblik 
(se nederst i artiklen for 
fremadblikket).

Først og fremmest er det 
tid at takke de 23 tapre, 
der nu i 4 år har brugt tid 
og kræfter på at virke til 
bedste for Christianshavn. 
Vi har haft mange forskel-
lige vinkler på tingene og 
mange – også heftige – deb-
atter. Det skal være sådan 
i et demokrati. Men det 
har været sjældent, at in-
dlæggene ikke har været 
båret af en oprigtig vilje til at 
gøre det bedste efter vedk.s 
personlige anskuelse. Det 
skal I have tak for – det lover 
godt for fremtiden!

Resultaterne: hermed en 
lille liste – efter hukom-
melsen – over, hvad der 
er sket i det siddende 
LU´s ”regeringstid”:

1 Biblioteket blev ikke slået 
fysisk sammen med Islands 
Brygge.

2. Byggeriet på Krøyers 
plads blev ikke blot man-
erligt – men også 2 etager 
lavere end oprindelig tænkt
.
3. En plan for renovering af 
Torvet er gennemført sam-
men med vor torvearbejds-
gruppe – nu mangler kun 
spaderne i jorden!

4. Hal C blev opført – længe 
ventet – længe arbejdet for 

det!

har igen været i gang med 
oprydning i Pusher Street. 
Lokaludvalget har stået i 
spidsen for en mediering, 
hvor Bydelen, Christiania 
og Politi opbygger gensidig 
tillid og evne til at arbejde 
med disse svære problemer 
i samspil.

6. Nye traditioner vandt ind-
pas: Christianshavnerdagen 
i september, juletræet på 
Torvet, Nytårskuren. Fælles 
mødepunkter for bydelen 

-
shavnere.

7 .  Den ”blå  ru te ”  f or 
småbådssejlere er nu under 
indfasning.

8. Der arbejdes intenst med 
-

kring det sydlige Christian-
shavn og indvandrerpresset.

9. Brosagen – se andetsteds 
i avisen – får nok et trist 
forløb. Men vi kan glæde 

væsentlige kæppe i hjulet 
fsva fredningen af kana-
lerne. Kommunen får IKKE 
mulighed for løbende at æn-
dre fredningsbestemmelser, 
men skal via høring og Fred-
ningsnævn også fremover, og 
kommunen skal lave en plan 
for husbåde, der også skal i 
høring og godkendes.

10. Hjælp til Beboerhuset 
i meget vanskelige forhan-
dlinger om ny driftskon-
trakt – og et tilsagn om, at 
LU inddrages i fremtidige 
forhandlinger.

11. En kampagne – kører her 
i det tidlige forår – hvor vort 
Miljøpunkt søger borgernes 
mening om, hvor der plantes 
mere grønt på Havnen.

12. Vandkvalitet i Stads-

et møde med Søgruppen og 
repræsentanter for LU og 
forvaltninger, der ikke kun 
”rensede luften” – men også 
bidrog til et bedre samar-
bejde.

13.  Lokaludvalget har kun-
net kanalisere kontant støtte 
ud til en lang række lokale 
initiativer: Lokalavisen,  
Lokalhistorisk Forening, 
Bogfestival, Gadefester, 
Musik og Kunst, Skt. Hans 
Fest og en lang række andre 
initiativer, der har budt 
borgerne på mange slags 
oplevelser.

Og så er der de løbende 
sager:

1.Den snart herostratisk 

Christianshavn, klods op 
ad Hal C og tværs igennem 
Christiania. Den er stadig til 
forhandling – og det holder 
vi fast i!

2.Nedlæggelse af busslus-
en og trafikrenovering af 
Prinsessegade. Også denne 

sag arbejdes der stadig med. 
Stædige, sagligt velbegrund-
ede indsigelser (tak, arbe-
jdsgruppe) gør, at denne sag 
ikke er afsluttet endnu.

3. Christianshavns Skole 
har fået bevilget et større 
mio.beløb til renovering/
udvidelse. LU har initieret 
en debat ,om der ikke kan 

blot at overfylde i forvejen 
gamle og udtjente bygninger.

4. LU har taget initiativ til 
en debat om demokratiser-
ing af kulturinstitutioner 
(bibliotek, idrætshal mm) 
gennem indførelse af reelle 
brugerråd/-bestyrelser.

5. Eurovisions Grand Prix ́ et 
skal som bekendt ”velsigne” 
vores bydel i en uge i maj. 

synes næsten uløselige. Det 
har der så været holdt et 
ekstraordinært LU-møde 
om, hvor borgerne har fået 
lejlighed til at fremføre deres 
betænkeligheder (de var 
mange) over for de ansvar-
lige i forvaltningen. LU´s 
vigtigste opgave er jo borger-
inddragelse.

Og så er der udfordring-
erne til det nye Lokalud-
valg:

!. Det største problem for 
Christianshavn er infras-
truktur: Med de nye be-
byggelser, som nødvendigvis 
må komme til (hovedstadens 
mange nye indbyggere skal 
bo et sted, hvor der er mu-
lighed for at bygge) kommer 
vores gadenet, der jo stort 
set hidrører fra 1700-tallet 
under ubærligt pres. Bedre 

selvfølgelig lindre – men 
der er ingen tegn i sol og 
måne på, at der ad denne 
vej kan skabes dækkende 
løsninger. Bilismen bliver 
den uregerlige faktor her. 
Og at løse denne gordiske 
knude bliver så dyrt – og så 
politisk betændt – at det, 

mildt sagt, ikke bliver nemt. 
Det nye LU´s opgave bliver 
at bringe løsninger i spil, der 
kan lade sig gøre UDEN at 
smadre bydelen.

2. Et lokalt problem vil Pa-
pirøen også udgøre. Lige 
nu arbejder man kun på 
midlertidig basis, men i 
slutningen af det nye LU´s 
funktionsperiode vil emnet 
blive brandvarmt. I virke-
ligheden er der allerede nu 
kredse, der arbejder på en 

området. Så det er med at 
være tidligt ude. Og det er 
LU også! Allerede nu har 
vi en arbejdsgruppe, der er 
langt fremme med at skabe 
alternativer til udnyttelsen 
af området – og som også er 
langt fremme med at ind-
drage betydende partnere i 

3. På det overordnede plan 
vil det nye LU – den særlige 

in mente – have en væsentlig 
rolle i at sikre og udbygge 
den borgerinddragende rolle 

som lokaludvalgene ideelt 
set er tilmålt. Der er gjort 
store fremskridt i den for-
løbne tid – men her gælder 
det i høj grad ”aldrig færdig 
– altid på vej!”

4. Og så er der alle de ting, vi 
ikke ved noget om endnu - de 
skal nok komme myldrende!

Så det nye Lokaludvalg 
kommer ikke til ar kede sig – 
ikke tid til korte dagsordener 
og almindeligt småkævl – 
der er rigeligt af det vigtige 
at tage fat på.

Gi´ dem jeres opbakning 
ved at møde talstærkt frem 
og gi´ jeres mening til kende 
på møderne!

poul

år. Ligeledes gjorde den kongelige operasangerinde Djina 
Mai-Mai, der har taget udfordringen op til at fortolke ud-
valgte sjældenheder af Martin Hall’s enorme bagkatalog. 
Djina Mai-Mai har været operasangersolist på det Kongelige 
Teater fra 1987. Debuterede med Barbarina i Figaros bryl-
lup af Mozart. Blandt en lang række solopartier i de store 

djina-mai-mai Martin Hall er ikke ubekendt i den klassiske 
verden, da han så sent som i 2012 udsendte det kritikerroste 
album “If power asks why”, skrevet til og med klavervirtu-
osen Tanja Zapolski og mezzosopranen Andrea Pellegrini. 

tillige er kendt for sit tidligere samarbejde med bl.a. Sort Sol. 

Djina Mai-Mai 
(Operasangerinde, 
Sopran) 
Johnny Stage (Guitar)
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Man kan godt blive forrygende rundtosset  

7. februar åbnede en ny attraktion på Christianshavn. 
3000 m2 hal på Papirøen åbnede med de mest populære 
aktiviteter og en ny vintersports særudstilling. Eksperimen-

dem, og har derfor lejet sig midlertidigt ind i de forladte 
papirlagerhaller på Papirøen (Christiansholm).
Da avisens udsendte få dage efter åbningen besøgte 
Eksperimentariet var cykelstativerne foran hallen næsten 
tomme, mens dæmningen derud og de 170 
reserverede p-pladser var godt fyldt op, og 
en svensk turistbus forsøgte med fare for 
gående og cyklende at komme ud af områ-
det …det var vinterferie, og familierne var 
i fuld aktivitet. 
Udenfor haller er der lavet en skøjtebane. 

-
teste udsigt fra en skøjtebane i København. 
De tidligere røde porte langs hallens facade 
er udskiftet med store glasfacader, som 
giver både et ind- og udkig, som virker lyst 
og åbent. 

Første store aktivitetsområde i hallen 
består af en særudstilling, centreret om-
kring vintersport. Denne udstilling er 
udviklet over 2 år sammen med Nordea 
Fonden og Science Center Norway for de 
nordiske lande, hvortil den de følgende år  
skal cirkulere. 
   Det aktuelle OL var en tydelig inspiration 
for de mange legende voksne og børn. Der 
var familierne, som skulle bygge en iglo…
det var ikke så nemt, som man skulle tro! 
Der var alle de, der ved simulatoren skulle 
svinge og dreje sig, så de kom helskindet ned 
af styrtløbsbanen…der blev råbt og uddelt 
mange imaginære knubs nedad banen. Og 

trælem, mens simulatoren kørte dem ned ad 
det store hop.. og så skulle de hoppe hurtigt 
og tungt på det helt rigtige tidspunkt…og så 
vente på at se, hvor langt de havde hoppet. 
Forbløffende at se, hvor ”tunge” de kunne blive for at få den 
største hoppelængde… Der var curlingbane, sneboldkampe, 
skøjtekjoleprøverum, andre simulationsmaskiner med 
skiskydning, langrend osv.

Yndlingsaktiviteter

de syntes, at der skulle med til Papirøen. Det var jo vigtigt, 
at der blev et varieret udbud af aktiviteter, som skulle til-
godese både drenge og piger, små og store og voksne ikke 

Der var tydeligvis nogle aktiviteter, som helt naturligt 
skulle med. Klatrevæggen har fået et godt hjørne, lige 
bagved et område fyldt med matematik”opgaver” af mange 
forskellige slags. Og lidt længere væk var sæbebobleøen. 
Og spejl”kabinettet”. Og mange forskellige aktiviteter, hvor 
man skal bruge kroppen, konkurrere med sig selv eller an-
dre, sætte en krop sammen med alle organerne på de rigtige 
steder, både de feminine og de maskuline.
Aktiviteterne var oftest baseret på, at børn og voksne skulle 
kunne lære noget af deres anstrengelser, afprøve, undersøge 

lagt op til, at gæsterne kunne afprøve og blive instrueret i 
den nyeste viden om mange områder. 

Eksperimentarium = Laboratorium
   F.eks. kunne man prøve en lyd”maskine”, hvor man kunne 
opleve både 2- og 3D lyd, og mærke forskellen på sine reak-
tionsmuligheder. I området ved siden af kunne man så både 
høre forskellen på mono- og stereolyd og se, at der forskes i at 
tilføre høreapparater fordelen ved 3D lydens ekstra dimen-
sion. Og sådan blev der vist og henvist til mange forskellige 
aktuelle videnskabelige forsøg…til gæsternes lidt varierende 
interesse. Det var tydeligvis de aktiviteter, hvor man kunne 

bevæge sig og være sammen 
om, som havde den største 
interesse.

Aktiviteterne var således 

end de her nævnte, og ak-
tivitetsniveauet var højt for 
både voksne og børn. 
   Den rå ramme, som den 
gamle betonhal udgør, 
virker vellykket tænkt. Der 
er nødtørftig isoleret og 
fjernvarmen bliver omhyg-
geligt ”intelligent” styret, 
så der hverken bliver for 
varmt eller illusionen af 
OL-klimaet forsvinder. Gul-
vene er lavet skridsikre og 
røde, malede linjer ”fører”  
gæsterne rundt i hallen.

Entréprisen er 120 kr. for voksne og 100 kr. for børn, og der 
forventes at komme mellem 16 – 1800 gæster dagligt. Der 
vil også blive eksperimenteret med åbningstiderne, således 
at man foreløbig vil udvide til kl. 20,00, men på længere sigt 
måske helt op til døgnåbent? Eksperimentariet vil eksperi-
mentere også med døgnets timer.

Gode aktiviteter, popularitet, fokus på bæredygtig opvarmn-
ing o.lign. er vigtige mål for en virksomhed som Eksperi-
mentariet. Men lige så glade som mange christianshavnere 
er for den nye aktivitet i bydelen, lige så stor bekymring 

aktivitetssted vil generere. Der er anlagt 170 p-pladser lige 
udenfor aktivitetshallen, og de er pænt fyldt under hele åb-
ningstiden. Private busser sætter grupper af ved indgangen 
og venter udenfor i området. Der er en lang dæmning ud til 
øen, dér er p- og stopforbud, men det synes ikke at berøre  
parkerede biler.
   Alle disse biler og busser skal igennem Prinsessegade 
mindst to gange, og alle de, som kommer derefter skal igen 
igennem Prinsessegade to gange og… og… 
   Eksperimentariet har ansøgt om at få havnebussen til at 
lægge til på Papirøen, men det tager tid at få et det på plads. 

-
fentlige….men der er stadig 170 p-pladser til bilende gæster. 
   Det kan således ikke klandres Eksperimentarium, at de 
gerne vil have gæster, især fordi de har prøvet at løse nogle 

   Men vi kan undre os over, at der endnu engang gives til-

Christianshavns mest udsatte gade, Prinsessegade, hvor der 
dagligt færdes næsten 3000 børn – uden at have tænkt på 
en rimelig løsning af transportmulighederne derud…især 
fordi Eksperimentariet ligger lige ud til vandet. 
Man kan både spørge sig, hvorfor man får lov til at oprette 

biler til, end hvis de ikke var der? 
   Og man kan undre sig over, hvorfor den kollektive 
vandtransport ikke bliver opprioriteret i hele havnen for at 

tæt på havnekajerne? Det ville f.eks. gøre turen til Eksperi-
mentariet meget sjovere, hvis man kunne sejle dertil, ikke?

Jane Lytthans
fotos: Vimse

Hulebjørnens historie forklares                                                                               



Christianshavneren  nr. 2  /  Marts  2014                                                                                                                         9

Ny cykelsmed i 
Prinsessegade

Christianshavneren ønsker til lykke og alt godt fremover.

Tekst og foto: Marie Markus

”Foreningen til bevarelse og udvikling 
af Christianias frie natur” starter en fast 
oplysnings- og debatklumme i Christian-
shavneren om naturen på Christianshavn. 
Vi mener der er behov for det i en bydel, 
der er i rivende udvikling i disse år og 
hvor naturen på mange måder er i van-
skeligheder.

Ræven er kommet tilbage til Christianshavn

Velkommen tilbage

Den 1.marts åbner en ny blom-
sterbutik, med ny indehaver i 
Overgaden oven Vandet 48a den 
hedder “Pigen og Blomsten” 

“Pigen og Blomsten”

Stort til lykke med butikken ønsker Christianshavneren
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Vi, beboere på Christiania (CA), har lige siden Det sociale 

selv som værende, hvis ikke imod, så i hvert fald et alter-
nativ til det herskende samfund. På godt og ondt har denne 
modkultur skabt det Christiana, vi alle kender i dag. 

Fra ulovlig til lovlig
Dette forhold ændrede sig dog, da CA sagde ja til lovlig-
gørelsen i 2011. Status i dag - efter knapt 43 år med juridiske 
tovtrækkerier, skiftende lovgivninger, kuldsejlede rydning-
splaner, fejlslagne kommunale lokalplaner, afprøvninger 
af div. andelsbolig,¬ foreningsmodeller og fondsmodeller, 
benspænd, cirkus-klovne, solvogne og blå klovne – må være, 
at situationen faktisk har ændret sig betragteligt. Nu er 
vi ejere af det meste af CA gennem den fond, vi har skabt, 
Fonden Fristaden Christiania. Nogle dele af CA lejer vi på 
lange lejekontrakter, og der er generelt kommet mange 
papirer på banen. 

Det er selvfølgelig positivt, at man ikke længere står til at 
miste sit hus og at blive hjemløs, som dengang visse medlem-

Derfor udfylder lovliggørelsen nogle basale tryghedsbehov, 
men stiller samtidigt også en masse nye udfordringer op. 
Når man siger Christianias beboere, må man understrege, 
at der er tale om en skiftende størrelse og mange forskellige 
mennesker med hver deres drømme og kompetencer. 

Til daglig kan vi ikke altid skelne mellem hvem, der bor 
her og hvem, der kun arbejder her, eller bare kommer her 
meget. Derfor har nogen af os tænkt meget over, hvordan vi 

vores spændende eksperimental-zone. Den leg, der muliggør 
at nye idéer kan spire frem nedefra og blomstre op til at blive 
nogle af de løsninger, vi søger for at blive virkeliggjorte. Vi 

hvad vi kan gøre bedre. 

Lukket for offentligheden
Første del af projektet, og måske den vigtigste del, var 
overhovedet at kunne gennemføre en uges lukning af CA i 
god ro og orden. Der er jo som bekendt åbent hver dag hele 
året rundt på vores legeplads, hvilket gør det lidt svært at 
lukke. Første gang vi lukkede i 2011, da var det en aktion 
på 3 dage i april. Vi stod møgtidligt op, barrikaderede alle 
indgange og havde bemanding på. Vagterne havde infor-
mationsmateriale til at dele ud til folk og var parate til at 
svare på spørgsmål. Det var ikke nødvendigt denne gang, 
skønnede vi, i initiativgruppen. Hvis vi bare kommunikerede 
budskabet tilstrækkeligt klart videre, ville der nok blive 
opbakning til en lukning.

I tråd med hvad vi ønskede, kunne vi sige, at lukkeugen er 
de første streger på det nye kort over CAs vej fra modkultur 
til medkultur – fra såkaldt ulovlig til lovlig – vi skal til at 
tegne. Vi ville rigtig gerne have lidt fred og ro til den pro-

fulde mennesker, som brød igennem plankeværket en aften, 
samt en del skuffede turister, der desværre ikke nåede at 
opleve det CA, de havde hørt om, fordi de skulle tilbage til 
hjemlandet, før vi åbnede op igen. De så godt nok ærgerlige 
ud i ansigtet, da de så hvor øde og lukket CA også kan være, 
men de tog det pænt.

Fællesskabet samles om drømme for fremtiden
Det gav os tid til at arbejde. Vi holdt møder på mange forskel-
lige måder med en overskrift for hver dag, holdt oplæg, gik 
i grupper, samledes i fællesmøder til opsamling af dagens 
emner hver aften, spiste sammen, 3 måltider om dagen på 
Spiseloppen, tilberedt af aktivister og af Spiseloppens egne 
folk. Til nogen af aftenmåltiderne var der over 200 christi-
anitter på én gang. Vi så hinanden i øjnene, byggede vores 
fremtidige drømmehuse op i modellervoks og små træstykker 
og plantede dem rundt omkring på en kæmpestor model af 

igennem. Og der var stort babytræf i foyeren til Gallopperiet, 
vores største kunstgalleri. 

opbygget af ønsker og drømme skrevet på større og mindre 
træstykker og på farvede papirlapper, blev iscenesat af 

holdt i hånd i en stor cirkel, gav knus og sluttede af med en 
venskabelig sneboldskamp. Lørdag aften var der fest for os 

Loppens tilknyttede folk.

Alle emner debateres
-

fonden, bæredygtighed, konsensus, nærdemokrati, alterna-

nybyg, vores natur, anlæggelse af en stor fælles permakul-
turhave (CA kan blive selvforsynende via byhaver i højbede 
og ved at opbygge en økologisk Christiania-gård på landet), 
dyrke mere samarbejde med de andre økosamfund, en fælles 
CA-indkøbsforening som et bredt samarbejde mellem alle 

mange mennesker over hele verden, kan tankegangen 
med selvforvaltning og konsensusdemokrati eksporteres 

steder, hvor der er brug for, at borgerne tager ansvar for 

socialt og miljømæssigt nedslidte områder, såsom nedlagte 
-

såkaldte ressourcesvage skal stadig kunne blandes med 
såkaldte ressourcestærke, CA kan hjælpe og samarbejde 
med folk i den fattige del af verden, vi kunne oprette en 
hjælpefond – og vi talte om os selv og vores trivsel, vores 
sociale liv og kultur overfor hinanden. 

Uforpligtende samvær

debat. Og vigtigst af alt var det en skøn følelse at møde sin 
med-christianit uforpligtende og ikke at skulle skynde sig 
hjem og lave mad. Vi havde taget fri for at kunne fordybe 
os sammen uden at det hele tiden drejede sig om politik og 

nye netværker og genskabt og opdateret nogle gamle. Det 
er en rigtig spændende proces, der måske kan få lykke-

færdig, så er det allerede en succes. Vi arbejder videre og 
ændrer fremover måske vores lukkeuge til lykkeuge. For I 
kan godt regne med, at det kommer til at ske igen. Det er 
vigtigt at gøre status og se sig selv i spejlet.

Sent søndag nat, efter at lukkeugen var slut, borede et par 
stykker af os symbolsk tre store huller i hegnet. Folk beg-
yndte så småt at kravle ind og ud gennem hullerne, som for 

og ind strømmede det med besøgende.

Nyt håb for fremtiden
Og så er der blevet født 12 babyer af unge par på Christiania 
inden for de seneste 7-8 måneder og det må da siges at være 
et håb for fremtiden.

af Andreas Barsøe Bennetzen og Britta Lillesøe

Fra ’LUKKEUGE’ til ’LYKKEUGE’?
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Indgangen til Christiania er lukket. Foto: Nils Vest
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Der er tale om bl.a. husene Fredens Ark og Loppebygningen, 
som står overfor en renovering inkluderende nyt tag. Det 
kræver en del intern logistik i forhold til de store byggepro-
jekter, herunder for en af bygningernes vedkommende også 
genhusning« 

Rasmus forklarer: »Det er tale om ca. 35 mio kr, som skal 

købsaftalen af Christiania fra staten. Den proces skal snart 
gå i gang, så vi arbejder også i forhold til en tidsfrist« 

»Jeg ved, at mange har beskrevet i pressen, at nybyg er højt 
på vores prioriteringsliste, men jeg fornemmede på møderne, 
at det er for voldsomt både at have nybyg og renoveringspro-
jekter på en gang set i lyset af at vores selvforvaltningssys-
tem ikke har prøvet projekter af denne størrelse og karakter 
før”. Og han tilføjer, at Christiania håber, at få uddannet 
nye lokale håndværkere gennem renoveringerne, sådan at 
når de skal igang med nybyggerierne, så er de i stand til at 
løfte så meget som muligt af opgaverne selv.

af Victoria Siersbæk

Evaluering af 
Christianias 
lukkeuge

Håb forude for alle de, som i åre-
vis har ventet på en chance for at 

-
antallet inden for en årrække skal 
forøges med op til 200 mennesker 
for at bibeholde den sociale man-
gfoldighed. Dog bliver renovering 

prioriteret først.

Rasmus Blædel er udover christianit også ph.d.-studerende 
på etnologi på Københavns Universitet. Han er med sine 42 

»Det er købet af en del af Christiania og lejeudgifterne, der 
betyder, at vi skal bekymre os om økonomi på en ny måde. 
Det betyder, at antallet af christianitter, der betaler brugsle-
je, skal øges fra 650 i dag til i alt at omfatte 850 voksne. 
Det skal ske, forklarer Rasmus, for at få selvforvaltningens 
økonomi til at hænge bedre sammen. Det sikrer også på lang 
sigt, at økonomisk svagere stillede mennesker har råd til at 
bo på Christiania, uddyber han. 

Rasmus forklarer, at udviklingen i antallet af beboere på 
Christiania også har været præget af samfundets generelle 
øgede tendens til dyrkelse af individualismen. Derfor vil 
mange gerne have egen lejlighed, og langt færre vil lade 
sig ›nøjes‹ med et værelse i et kollektiv. Den udvikling 
har samlet set betydet en nedgang i antallet af beboere på 
Christiania i forhold til for 20-25 år siden. Andre christianit-
ter sidder i dag i et hus eller lejlighed alene, fordi børnene 

bolig, de måske har lagt et halvt liv i, eller at husets øvrige 
værelser skal lejes ud, forklarer Rasmus. Det har været nogle 
af årsagerne til, der i dag kun er 650 voksne, fastslår han.

Û² ³«µ ±¹ ª:®¼·¹ ¿ºµ»¼ 
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Hvad ønsker de der skal ske med Christiania fremover. Foto: Nils Vest

Visionstræet - hvad drommes der om for fremtiden. Foto: Nils Vest

‘Burn’ bålet fredag aften. Foto: Nils Vest
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Friskbagt brød og dagens salat til alle retter. 

Køkkenet er åbent fra kl. 18 - 19.30 
Bestilte billetter skal afhentes senest 18.30 
Voksne: 65,- Børn: 35,-

Der kan bestilles en uge frem.
Bestil online på www.beboerhus.dk

Husk at du hæfter for reserverede 
billetter, som ikke er afbestilt i tide !

05/03 Onsdag kl. 21:00 entré: 60,- Genre: country

07/03 Fredag kl. 20:00 entré: 25,- Genre: elektronisk

-
ater: Frimærkeklubben (live), HLLW (mix tape), Discoshaman (live)

14/03 Fredag kl. 20:30 entré: 70,-  Sted: Salen

-

-

Janine Neble // vokal, Nino Orio // vokal / guitar, Jack Giersing // bas, Thomas Ortved // trom-
mer
Private Pact:

21/03 Fredag kl. 21:00 entré:50kr. Genre: elektronisk

-

-

Lineup: Emil de Waal: Trommer og elektronik, Mikael “Spejderrobot” Elkjær: Elektronik

22/03 Lørdag kl. 20:00 entré: 20,-  Genre: sangskriver

-

-

Onsdag d. 19. marts kl. 20:00 - 22:00  Entré 75,- Billetter kan købes i døren el. på www.billetto.dk

Aske Ebbesen:

  
Katja Lange:

Marianne Christensen:

Maren Grosen:

http://www.beboerhus.dk
http://www.billetto.dk

